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 الملخص:
اضعراب التوزد في ضوء  هدفت الدراشة إلى التعرف على المشكلاة الصلوكية الشائعة لدى العلاب ذهو

نتغيراة: الذيس، العهر، نكان الدراشة، هشدة الإعاقة في شيوع المشكلاة الصلوكية نو هدهة ىظر العلبة 
( ظفلة نو المدارس هالمراكز هالمؤشصاة في ندىيتي نكة هددة 54( ظفلُا ه)65المتدربيو. تكوىت عيية الدراشة نو )

( 3-5البصيعة هالمتوشعة هالشدىدة هتم تقصيههم إلى جلاجة نرازل عهرىة )في الصعودىة. هتضهيت العيية الإعاقة 
( فقرة هتم توزىعه على خهصة 21( شية. تم اشتخدام نقياس ىتضهو المشكلاة الصلوكية نكون نو )11-9( ه)8-6ه)

كلة شلوكية على ، التواضل، العدهاىية اليهعية، هالودداىية. أشفرة اليتائخ عو هدود نشالادتهاعي أبعاد: التفاعل
الأقل لدى الأظفال ذهو اضعراب التوزد في كافة الأبعاد. هكاىت أكحر المشكلاة شيوعاى هي الطعوبة في التسدت 

. كها لم تظهر فرهقاى ذاة دلالة تُعزى لمتغير الذيس، 1.31 بهتوشطهأقلها إىذاء اليفس  1.13 بهتوشطعيدنا ىرىد شيئاى 
شكلاة الصلوكية، كها أشفرة ىتائخ الدراشة عو هدود فرهقاى ذاة دلالة تُعزى لدردة العهر، نكان الدراشة في شيوع الم

 الإعاقة لطالر الإعاقة الشدىدة في كافة الأبعاد. 
 

 .الطلبة المتدربين السلوكية، المشكلات التوحد،: كلمات مفتاحية  

The common behavioral problems of autistic children in light of some variables in the kingdom 
of Saudi Arabia from students-teacher perspectives. 

Abstract: 
The study aimed to detect the common behavioral problems of autistic children in lights of some variables: gender, age, 

place of study, and the severity of disability from Saudi student-teacher trainee's perspectives. The study samples 

consisted of (65) males and (54) females who attend schools and special education institutions in Jeddah and Mecca in 

Saudi Arabia. 

The sample included mild, moderate, and severe disability and were divided into three aged groups (3-5), (6-8) and (9-

12) years. A scale of (32) paragraphs included the common behaviors of autism were divided into five dimensions: 

social interaction, communication, aggression, restricted and repetitive behavior, and emotion.  

The results yielded that one behavioral problem, at least, appear in children with autism in all dimensions. Also, the 

most commonly problem was the difficulty in speaking when he/she wanted something with a mean 2.14 and the self-

harming was least with a mean 1.42.There were no significant differences due to gender, age or place of study in the 

prevalence of behavioral problems. The results of the study also showed significant differences due to the degree of 

disability in favor of severe disability in all dimensions. 

 

Keywords Autism, Behavior problems, student- teacher trainees 
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